

Cluster探测到磁尾等离子体注入的特征

何兆海^{1,2}, 刘振兴¹, 沈超¹, 段素平¹, 刘晓³, 张永存^{1,2}, 姚丽^{1,2}, 宗秋刚⁴, H. Rème⁵, G. Gustafsson⁶

1 中国科学院空间天气学国家重点实验室, 北京 100080; 2 中国科学院研究生院, 北京100049; 3 河南师范大学, 新乡 453007; 4 CSP Boston University, Boston MA 02215 USA; 5 Centre d'Etude Spatiale des Rayonnements, 31028, Toulouse, France;

6 Swedish Institute of Space Physics, Uppsala, Sweden

收稿日期 2007-7-27 修回日期 2007-12-28 网络版发布日期 2008-3-20 接受日期

摘要 利用Cluster卫星2001~2004年磁尾运行期间RAPID仪器的数据, 确定了115例磁尾等离子体注入事件, 借助时序叠加法统计研究磁尾等离子体注入现象的特征. 注入事件主要分布于磁地方时夜晚20时至凌晨04时. 与同步轨道区观测到的粒子注入事件类似, 可以将磁尾粒子注入事件分成五类: (1) 只有离子注入; (2) 离子先于电子注入; (3) 离子和电子同时注入; (4) 电子先于离子注入; (5) 只有电子注入. 磁尾粒子注入时, 质子(能量范围0~40 keV)的温度和数密度同时显著增加, 沿地球径向的传播速度也明显增大. 统计分析磁尾注入期间同时观测到的晨昏对流电场, 发现电场可分为两类: (A) 注入后电场突然增大, 电场强度为正; (B) 注入后电场突然增大, 电场强度为负. 利用磁层磁场(T89c)和电场(Volland-Stern)模型模拟粒子注入后赤道面的电漂移速度矢量, 模拟结果与统计结果基本一致, 表明晨昏对流电场引起的电漂移是驱动磁尾($-18R_E < R < -10R_E$)等离子体沿地球径向注入的机制之一.

关键词 [磁尾等离子体注入](#), [晨昏对流电场](#), [T89c磁场](#), [Volland-Stern电场](#), [电漂移](#)

分类号 [P353](#)

DOI:

Characters of the magnetotail plasma injection surveyed from Cluster observation

HE Zhao-Hai^{1, 2}, LIU Zhen-Xing¹, SHEN Chao¹, DUAN Su-Ping¹, LIU Xiao³, ZHANG Yong-Cun^{1, 2}, YAO Li^{1, 2}, ZONG Qiu-Gang⁴, H. Rème⁵, G. Gustafsson⁶

1 State Key Laboratory of Space Weather, Center for Space Science and Applied Research, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100080, China; 2 Graduate University of the Chinese Academy of Sciences, Beijing 100049, China; 3 Henan Normal University, Xinxiang 453007, China; 4 CSP Boston University, Boston MA 02215 USA; 5 Centre d'Etude Spatiale des Rayonnements, Toulouse 31028, France; 6 Swedish Institute of Space Physics, Uppsala, Sweden

Received 2007-7-27 Revised 2007-12-28 Online 2008-3-20 Accepted

Abstract The properties of proton ($0 \text{ eV} < E < 40 \text{ keV}$) in the plasma sheet are examined by means of a superposed epoch analysis, using 115 magnetotail plasma injection events which are identified from Cluster magnetotail orbit time in between 2001 and 2004. All events distribute in magnetic local time from 20 p.m. to 04 a.m. Five classes of magnetotail injection events are found to be similar with the geosynchronous observation: (1) pure ion injections; (2) ion injections followed a few minutes later by an electron injection; (3) simultaneous ion and electron injections; (4) electron injections followed a few minutes later by an ion injection; (5) pure electron injections. Proton shows a significant increase in temperature and density at the onset, and injects earthward with an increasing velocity more than the pre-injection average one. Superposed epoch analysis on the simultaneous observation data of dusk-dawn electric field from the EFW (Electric Field and Waves) instrument, we found two different electric field configurations: (1) electric field increases suddenly at the onset and the value is positive; (2) electric field changes the direction at the onset, and turns into a negative value. The simulation results of velocity vector after injection in equatorial plain, calculated in static magnetic (T89c) and electric (Volland-Stern) field models, agree with the statistical results mostly, and that suggests the electric drift caused by dawn-dusk convection electric field is one of the mechanisms of the particles injected earthward in magnetotail ($-18R_E < R < -10R_E$).

Key words [Magnetotail plasma injection](#), [Dawn-dusk convection electric field](#), [T89c magnetic field](#), [Volland-Stern electric field](#), [Electric drift](#)

扩展功能

本文信息

▶ [Supporting info](#)

▶ [PDF](#) (564KB)

▶ [\[HTML全文\]](#) (0KB)

▶ [参考文献](#)

服务与反馈

▶ [把本文推荐给朋友](#)

▶ [加入我的书架](#)

▶ [加入引用管理器](#)

▶ [引用本文](#)

▶ [Email Alert](#)

▶ [文章反馈](#)

▶ [浏览反馈信息](#)

相关信息

▶ [本刊中包含“磁尾等离子体注入, 晨昏对流电场, T89c磁场, Volland-Stern电场, 电漂移”的相关文章](#)

▶ [本文作者相关文章](#)

· [何兆海](#)

· [刘振兴](#)

· [沈超](#)

· [段素平](#)

· [刘晓](#)

· [张永存](#)

· [姚丽](#)

通讯作者:

何兆海 [Email: he_zh@cssar.ac.cn](mailto:he_zh@cssar.ac.cn)

作者个人主页: 何兆海^{1;2};刘振兴¹;沈超¹;段素平¹;刘晓³;张永存^{1;2};姚丽^{1;2};宗秋刚⁴;H. Rème⁵;G. Gustafsson⁶